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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Valóban leáldozóban van a magyar almatermesztés?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az agrarszektor.hu portálon megjelent „Leáldozóban a magyar almának? Mi lesz így sokak kedvenc
gyümölcsével?„ című cikk a magyar almatermesztés nem túl rózsás helyzetéről ír:

„Mondhatni,  hogy  almás  nemzet  vagyunk,  ráadásul  az  adatok  is  azt  támasztják  alá,  hogy
legszívesebben a hazai almák után nyúlunk: mint megtudtuk, a fogyasztók körülbelül 80-85%-ban
hazai  termelésű  almát  fogyasztanak.  Mintegy  10-15%-ra  becsülhető  a  lengyel  alma  a  boltok
polcain, és nagyjából 5% lehet a más országokból érkező.

(…)

A lengyel  alma legfőbb „szerepe” a  kereskedelem számára,  hogy ezzel  próbálja  leszorítani  az
árszintet.  Más országokból (például Olaszország, Ausztria) azok a klubfajták jönnek be,  melyek
Magyarországon nem termelhetők, mint a mindenki által ismert Pink Lady vagy az Evelina,  de
egyre gyakrabban láthatók ennél is újabb fajtaújdonságok. Ezek fogyasztása néhány százalék lehet,
ami részben azzal függ össze, hogy az áruk általában duplája a hagyományos fajtákénak.

(…)

A  termelési  költségek  jelentős  (2-3  év  alatt  40-50%-os)  emelkedése  alól  bizony  nem  kivétel
almatermesztés sem. Azonban a piac - egy rövidebb időtávot nézve, ami például egy év, vagyis egy
szezon - nem önköltség alapján képez árat, hanem a kereslet-kínálati viszonyok alapján. A kereslet
(vagyis  az  EU-ban  elfogyasztott  alma  éves  mennyisége)  relatíve  stabil,  nem  ingadozik  nagy
mértékben. Ellenben a kínálat, tehát a megtermelt alma mennyisége az időjárás változékonysága



 
miatt (leginkább a tavaszi fagykárok mértékétől függően), nagyon ingadozó. Összegezve, ha jó a
termés (kínálat), akkor alacsonyabbak az árak, ha gyenge a termés (kínálat), akkor magasabbak.

(…)

Apáti  Ferenc lapunknak elmondta,  hogy a magyar almanemesítés az elmúlt  10-15 évben szinte
leállt, vagy szűk körben zajlik. Újabb magyar almafajták az elmúlt évtizedben alig vagy nagyon kis
mennyiségben jelentek meg a köztermesztésben.”

 

Kérdezem Önt:

1. Valóban leáldozóban van a magyar almatermesztés?
2. Valóban leállt a magyar almanemesítés az elmúlt 10-15 évben?

 

Budapest, 2022. június 16.
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